
附件 2 

《会计学》课程教学大纲 

课程基本信息（Course Information） 

课程代码 

（Course Code） 

AC311 

*学时 

（Credit Hours） 

32 

*学分 

（Credits） 

2 

*课程名称 

（Course Name） 

（中文）会计学 

（英文）Accounting 

课程性质 

(Course Type) 

专业基础课 

授课对象 

（Audience） 

经济学类、工商管理类本科生 

授课语言 

(Language of 

Instruction) 

中文、英文 

*开课院系 

（School） 

安泰经济与管理学院 

先修课程 

（Prerequisite） 

 

授课教师 

（Instructor） 

郝盛泉、李文、杨雨奇 

课程网址 

(Course Webpage) 

 

*课程简介

（Description） 

作为一门专业基础课，向学生讲授会计学的基本知识、基本方法和基本技能，是“会

计学”所必须要实现的目的。我们这门课程在充分考虑了“三基”的基础上，还要

求学生初步形成一个“既见树木、又见森林”、完整的“会计观”，也就是说，让

学生能够从社会经济、企业运行等大环境出发，正确理解会计系统在其中的地位、

作用，同时具备运用所学会计知识进行决策分析的能力。  

本课程的内容主要分为三个部分。首先介绍了会计的基本理论与基本概念，如会计



的特点，职能，基本计量原则等。第二个部分主要介绍各种经济业务对资产、负债、

所有者权益、营业收入、费用、利润等会计要素影响的原理与方法。最后一个部分

主要介绍各种财务报告的作用、内容、编制及相互关系，特别要学会分析和利用财

务报告进行决策分析的能力。 

*课程简介

（Description） 

Accounting is the langrage of business. As a specialized basic course, the course is 

divided into three sections. The first section aims to enhance the students’ 

understanding of basic concepts and principles of accounting. The second section aims to 

provide a sound understanding of how business activities are measured and 

communicated to stakeholders through the accounting information system. It covers the 

elements of financial statements, double entry book-keeping system and accounting for 

financing, investing and operating activities. The final section of the course introduces 

the preparation of income statement and classified balance sheet, the financial 

statement analysis and the use of accounting information in decision making scenarios. 

课程教学大纲（Course Syllabus） 

*学习目标(Learning 

Outcomes) 

1．掌握了解会计的基本概念与基本原理 

2．熟练利用所学会计知识进行会计业务的核算 

3．熟悉财务报表的编制，并具备利用会计信息进行决策分析的能力 

Its objectives are to provide students a sound understanding of the basic concepts 

and principles of accounting. Furthermore, it also focuses on enhancing the students’ 

understanding of business and the role of accounting in business, the accounting 

information system and the challenges facing organizations and accountants 

nowadays. The third objective of the course is to develop the students’ self-learning 

abilities, analytical skills, attitudes towards active learning and the ability to use 

accounting information for problem solving and decision making in business 

scenarios. 

*教学内容、进度安

排及要求(Class 

Schedule & 

Requirements) 

教学内容 
学

时 
教学方式 

作业及

要求 

基本

要求 

考查

方式 

会计学总论 

Introduction 

2 

课堂教学 

Lecture 

   

基本财务报表 

Basic Financial 

2 
课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

√   



Statements Discussion 

会计循环：捕捉经济

事件 

Accounting Cycle 

4 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

会计循环：报告财务

成果 

Accounting Cycle II 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

商业活动 

Merchandising 

Activities 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

金融资产 

Financial Assets 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

存货 

Inventories 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

固定资产 

Plant Assets 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

负债 

Liabilities 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

   

股东权益 

Stockholder’s Equity 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

   

利润 2 
课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

   



Retained Earnings Discussion 

现金流量表 

Statement of Cash 

Flows 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

√   

财务报表分析 

Financial Statement 

Analysis 

2 

课堂教学、课堂讨论 

Lecture & Class 

Discussion 

   

习题课 

Tutorial 

2 Tutorial    

总结课 

Review class 

2     

 

 

*考核方式(Grading) 

课堂参与占最终成绩评定的 10%，作业占最终成绩评定的 30%，期末考试成绩占最

终成绩评定的 60%。 

Class participation 10%, Assignment 30%, final exam grade 60% 

*教材或参考资料

(Textbooks & Other 

Materials) 

会计学：企业决策的基础 （财务会计分册，英文原书第 16 版），机械工业出版社 

Fundamental Accounting Principles (21e, English version), By John J. Wild, Ken W. Shaw & 

Barbara Chiappett, Mc Graw Hill Education  & Remin University of China Press 

其它（More）  

备注（Notes）  

备注说明： 

1．带*内容为必填项。 

2．课程简介字数为 300-500 字；课程大纲以表述清楚教学安排为宜，字数不限。 


